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El consell de ministres va aprovar 
ahir el procediment d’actuació 
conjunta entre el Servei Urgent 
Mèdic (SUM) del Servei Andor-
rà d’Atenció Sanitària (SAAS) i 
el departament de bombers, que 
ha de servir per establir i regular 
la gestió de les alertes i les actu-
acions operatives en els casos en 
què calgui l’actuació conjunta de 
les dues parts. 

Si bé el document es basa en el 
protocol aprovat al final de l’an-
terior mandat, s’hi introdueixen 
alguns canvis destacables, com 
ara la introducció de la figura 
del Centre Regulador, la profes-
sionalització de totes les actua-
cions i la creació d’una comissió 
paritària, que s’encarregarà fer 
un seguiment de les actuacions i 
de vetllar pel bon funcionament 
dels protocols. 

La comissió, que estarà for-
mada per membres del SAAS 
i del cos de bombers, haurà de 
desenvolupar també els proto-
cols concrets de treball, entre els 
quals s’han previst el protocol 
d’harmonització de procedi-
ments d’actuació conjunta entre 
el SUM i els bombers, el d’har-
monització de registres, i el d’in-
tercanvi d’informació entre els 
equips de primera intervenció 
i el Centre Regulador. També 
haurà d’establir un calendari de 
formació conjunta que prevegi 
els eventuals simulacres, l’har-
monització de procediments, 
l’intercanvi d’informació i la for-
mació continuada conjunta. 

Pel que fa al transport sani-
tari, el procediment estableix 
que les decisions dependran del 
SUM, que coordinarà i activarà 
les dues parts mitjançant el Cen-
tre Regulador. 

Pel que fa al paper dels bom-
bers, el cos especial continuarà 
fent sortides quan faci falta fer 
tasques de salvament o de res-
cat, en el cas que els recursos 
de transport sanitari convencio-
nal del SUM estiguin saturats o 
quan el Centre Regulador “en-
tengui que la millor opció per 
dur a terme el transport per a 
la víctima sigui una ambulància 
dels bombers”. 

En aquest sentit, es fixa que 
les funcions dels bombers “són 
les pròpies d’aquest cos espe-
cial i fan el servei de transport 
sanitari en ocasions molt espe-
cífiques i sempre sota l’activació 
del Centre Regulador”. Així ma-
teix, el procediment d’actuació 
estableix que “per als serveis de 
transport fetes pel departament 
de bombers s’aplicaran les ma-
teixes tarifes que per als serveis 
que fa el SAAS”. 

Una comissió vetllarà pel bon 
funcionament dels protocols 
entre el SUM i els bombers 

salut

tati masià

Els ministres susanna Vela, Cristina Rodríguez i Víctor Naudi abans de la compareixença pública d’ahir.

m. m.
anDorra la Vella

El ministre d’Afers Exteriors 
i Relacions Institucionals, Xa-
vier Espot, participa a la 35a 
sessió de la Conferència Ge-
neral de la Unesco, que se ce-
lebra a París fins al dia 23 amb 
la presència de 193 països 
membres de l’organització. 
En el discurs d’ahir, Espot va 
posar en relleu les activitats 
que Andorra porta a terme en 
els àmbits educatiu i cultural.  

Xavier Espot, 
a la Unesco
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RElaCioNs ExtERioRs

El ministre de Finances, Pere 
López, va anunciar ahir que el 
Govern ja ha començat a actuar 
per solucionar algunes de les 
disfuncions que hi ha a les no-
ves dependències de la duana 
francoandorrana i va afirmar 
que l’executiu “vol posar-les 
en funcionament al més aviat  
possible”. No obstant, el mà-
xim responsable polític del cos 
especial de duanes va donar a 
entendre que no té previst exi-
gir responsabilitats, sinó que la 
funció del ministeri serà la de 
treballar “per corregir les man-
cances i garantir la seguretat”.

López va fer públic també 
el cost que ha assumit el Prin-
cipat per construir unes instal-
lacions que, segons els sindicats 
francesos i andorrans, tenen 
greus mancances de seguretat. 
El ministre va explicar que el 
Govern ha de pagar un total de 
10,1 milions d’euros, dels quals 
falten per abonar 2 milions.

Pel que fa a les actuacions 
que s’hauran de fer a posteri-

ori, el ministre de Finances va 
explicar que s’ha previst al-
gunes partides al pressupost 
del 2010, com ara una despesa 
de 25.000 euros per contractar 
una empresa que retiri la neu 
de les instal·lacions a l’hivern. 
L’executiu també preveu fer 
altres actuacions per millorar 
la senyalització i els accessos, 
dues de les reivindicacions fe-
tes públicament dimarts pels 
sindicats dels dos països. Així 
mateix, Pere López va explicar 
que des de la part francesa es 
treballarà per condicionar el 
talús que hi ha al costat de les 
instal·lacions, i que pot suposar 
un perill per als vehicles que hi 
circulin. 

López, que espera que la du-
ana pugui obrir aquest hivern,  
va admetre que les condicions 
actuals a la duana “no són les 
òptimes”, però va recordar que 
“quan vam entrar al Govern 
ens vam trobar l’obra acaba-
da” i va afirmar que “s’hi ha 
invertit molts diners i hi hem 
de treure partit, solucionant les 
deficiències”. 

López anuncia millores 
a la duana i espera obrir 
“al més aviat possible”

tati masià

la proximitat d’un talús a la duana és una de les queixes dels empleats.
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disfuNCioNs a la duaNa CompaRtida


